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Sumant 
esforç, totes i 

tots guanyem

Andona - Ciclistes
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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El calendari del referèndum so-
bre l’Acord d’associació amb la 
Unió Europea ha tornat a ge-
nerar tensió entre l’Executiu 
i part de l’oposició. En la seva 
compareixença aquest dijous 
davant la comissió legislativa 
de Política Exterior, el secre-
tari d’Estat per a les Relacions 
amb la UE, Landry Riba, ha in-
sistit que un eventual rebuig 
ciutadà a l’acord no tindria cap 
conseqüència negativa per a la 
imatge internacional d’Andor-
ra. Una afirmació que ha estat 
rebuda amb escepticisme per 
part dels presidents dels grups 
parlamentaris de l’oposició, els 
quals han demanat que la vota-
ció es faci abans del pas pel Par-
lament Europeu.

La presidenta del grup parla-
mentari d’Andorra Endavant, 
Carine Montaner, ha defen-
sat que aquest ordre cronolò-
gic evitaria una exposició inne-
cessària del país i ha advertit 
que fer el referèndum després 
“pot acabar en un ridícul inter-
nacional”. Una crítica a la qual 
s’ha sumat el líder de la banca-
da de Concòrdia, Cerni Escalé, 
alertant que la pressió d’una 
aprovació prèvia per part de 
Brussel·les podria condicionar 
el vot dels ciutadans i convertir 
la consulta en un “xantatge en-
cobert”.

Des del Govern, però, es man-
té la voluntat de convocar el 

L’oposició critica la planificació i adverteix que el vistiplau europeu previ pot influir el vot ciutadà
Sergi Pérez / ConSell general

El secretari d’Estat per a les Relacions amb la UE, Landry Riba, aquest dijous durant la seva 
compareixença.

el periòdic
EscaLDEs-EngoRDany

referèndum un cop el text ha-
gi estat validat per les institu-
cions europees. Segons Riba, 
aquesta via permetria prendre 
una decisió amb tots els ele-
ments sobre la taula: “Ens sem-
bla més endreçat, més net i més 
assenyat pronunciar-nos quan 
l’altra part ja ha decidit”. Tam-
bé ha remarcat que, indepen-
dentment del resultat a Andor-
ra, el debat a Europa seguiria el 
seu curs: “No generem cap mal 
tràngol ni alterem la dinàmica 
del Parlament Europeu”.

Tot plegat, no obstant això, 

queda condicionat al fet que 
l’acord sigui considerat exclu-
siu. En cas que se’l classifiqui 
com a mixt, caldria la ratifica-
ció posterior per part dels par-
laments nacionals dels estats 
membres, fet que complicaria 
una eventual aplicació provisi-
onal del text, una de les preocu-
pacions expressades per Monta-
ner. Riba ha volgut minimitzar 
aquesta possibilitat tot assegu-
rant que, si es considera mixt, 
ho serà per aspectes “poc signi-
ficatius” i que “no comprome-
ten” el nucli de la negociació. 
La sessió ha anat guanyant to a 
mesura que avançava, especial-
ment quan Escalé ha acusat el 
Govern de voler condicionar la 
ciutadania a través del calenda-
ri, mentre que Riba ha replicat 
que l’oposició busca forçar un 
rebuig. “Les seves declaracions 
són reveladores: volen que gua-
nyi el no”, ha dit. Escalé ha res-
post visiblement molest: “Po-
sar en dubte les nostres inten-
cions polítiques és indignant i 
fals. Mai m’atreviria a dir una 
cosa semblant sobre vostè”.

Riba ha volgut rebaixar la 
tensió final del debat reiterant 
que les institucions europees 
són conscients de l’existència 
del referèndum i del seu pos-
sible resultat negatiu: “Aques-
ta situació és normal. Aquest 
risc reputacional que s’evoca 
no existeix”, ha conclòs, tot re-
clamant que no es generi “un 
clima d’inseguretat absoluta-
ment innecessari”. .

Landry Riba defensa el calendari del 
referèndum i nega risc reputacional

CompaReixença deL seCRetaRi d’estat

Dubtes sobre fer consulta després del vot europeu
tema del dia

landry riba

«Ens sembla més endreçat, 
més net i més assenyat 
pronunciar-nos quan l’altra 
part ja ha decidit»

sEcREtaRi D’Estat pER a LEs 
RELacions amb La UE,
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S’acaba el curs i arriben les 
tan desitjades vacances es-
colars. Desitjades pels 
nens i nenes, és clar, per-
què per als pares i mares 
esdevenen una altra font 
d’estrès. I especialment 
per a les mares perquè, no 
ens enganyem, la major 
part de les vegades som les 
dones qui assumim en un 
grau més alt aquesta càr-
rega.

Sé que hi ha moltes fa-
mílies que en aquesta èpo-
ca recorren als avis per do-
nar un suport en la cura 
dels menors, però aquest 
rol d’ajuda és cada vegada 
més petit, ja que les pen-
sions són massa baixes en 
comparació amb el preu 

Les declaracions de l’ABA 
posen sobre la taula una 
qüestió que va molt més 
enllà del transport sanita-
ri: la tendència creixent a 
afavorir els serveis privats 
per davant dels públics, 
fins i tot quan aquests úl-
tims poden oferir respos-

Quan el servei públic perd 
el protagonisme pel negoci

La finestra

Oberta

editoriaL

marian

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

tes més ràpides, eficients 
i econòmiques. És legítim 
preguntar-se per què es 
destinen més recursos al 
sector privat, si el servei 
públic continua essent 
clau en gairebé la mei-
tat de les intervencions. 
Aquesta política, que pre-

necessita. No es qüestio-
na la vàlua del personal 
sanitari, ni públic ni pri-
vat. Però sí que cal qüesti-
onar un model de gestió 
que sembla més pensat 
per satisfer rendibilitats 
que no pas per oferir un 
servei eficient.

Fernández

Jo ho tinc molt clar, els 
nens tenen massa vacan-
ces. I ja sé que el col·lectiu 
d’ensenyament se’m tira-
rà a sobre davant aquesta 
afirmació. M’argumenta-
ran que la feina d’un pro-
fessor no s’acaba amb el 
curs, que ells no tenen dos 
mesos de vacances (dos i 
escacs, per ser puristes) 
i que treballar amb nens 
i nenes és molt dur i exi-
gent, i no es podria supor-
tar sense les vacances. I a 
mi em resulten molt gra-
cioses aquestes respostes. 
És més dur estar amb nens 
que per exemple amb 
avis en una residència? 
És més dur que treballar 
en una mina sense veure 
el sol durant tot a la jorna-
da? És més dur que estar 
netejant lavabos, servint 
gent o col·locant totxanes? 
No senyor. Són feines to-
tes igualment dures, i no 
igualment remunerades. 
I ja sé que per ser mestre 
els ha calgut una prepara-
ció que en altres feines so-
vint no es requereix, pe-
rò això em fa pensar que 
quan van decidir estudiar 

de la vida i això obliga que 
els avis allarguin la seva 
vida laboral. Les parelles 
separades divideixen les 
seves vacances, de com a 
molt dues o tres setmanes 
cadascú, per passar aquest 
valuós temps amb els fills 
per separat, doblant així 
el temps que aquests estan 
de vacances, pròpiament 
dites. I fins i tot, em consta 
que hi ha parelles no sepa-
rades que passen la meitat 
de les seves vacances tots 
junts i la resta es dividei-
xen per allargar les dels 
fills. Però bo i així, sobren 
molts dies. Quan les esco-
les tanquen les portes co-
mença un repte, en majús-
cules, que posa contra les 
cordes a moltes famílies, 
especialment a les que te-
nen menys ingressos eco-
nòmics i pitjors condici-
ons laborals.

Resulta irònic que l’eta-
pa de l’any que està pensa-
da per descansar, recarre-
gar piles i estar en família, 
acabi essent un malson 
per a moltes famílies que 
han de fer malabars per 
combinar feina i criança 
durant les extenses vacan-
ces d’estiu dels infants.

cia ni l’equitat en la ges-
tió. Els bombers parlen 
d’un cost per servei dife-
renciat —de 90 a més de 
200 euros—, tenint conse-
qüències reals: serveis pú-
blics infrafinançats i una 
ciutadania que pot veu-
re’s desatesa quan més ho 

Fan masses 
vacances els 
nens?

mia la concessió per sobre 
de la proximitat, no no-
més és ineficient, sinó que 
pot arribar a ser perillosa 
en situacions d’urgència. 
És preocupant que, en un 
sistema sanitari finançat 
amb diners públics, no es 
garanteixi la transparèn-
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Ve de la pàgina anterior

per ser mestres o educa-
dors, com ho prefereixen, 
ho van triar i, per tant, 
qualsevol explicació que 
em donin em sona a excu-
sa, a què em volen vendre 
la moto.

És cert que els experts i 
les diverses recerques que 
s’han fet sobre la qüestió 
de la durada de les vacan-
ces escolars no acaben de-
cidint quina és la dura-
da idònia, però el que sí 
que conclouen és que són 
massa llargues. Les 10 set-
manes que duren al nos-
tre país fan que es perdin 
els hàbits d’estudi i tam-
bé dificulten la concilia-
ció familiar. El problema 
és que el sistema no vol 
assumir la càrrega d’una 
major durada del curs.

També hi ha qui creu 
que els nens necessiten 
desconnectar i fer activi-
tats més lúdiques i que, 
per aquesta raó, el curs 
s’ha d’acabar quan es fa. 
Però si això és realment 
cert, si considerem que els 
nens han de fer un perío-
de vocacional molt més 
llarg que el dels adults, 
cal prendre mesures que 
ho facin portable a les fa-
mílies. I això passa, per 
exemple, per flexibilitzar 
els horaris laborals en els 
períodes de vacances esco-
lars. D’aquesta manera sí 
que es pot aconseguir que 

PIXABAY

els nens descansin més 
en aquestes dates que du-
rant el curs i alhora pu-
guin passar més temps en 
família.

D’altra banda, donat 
que moltes famílies no 
poden costejar-se inscriu-
re els nens a activitats lú-
diques durant les llargues 
vacances, les administra-
cions haurien d’oferir al-
ternatives que no supo-
sessin empobrir més a les 
famílies amb baixos re-
cursos. Els centres esco-
lars haurien de romandre 
oberts i contractar perso-
nal que oferís activitats 

lúdiques sense cost afe-
git, activitats que normal-
ment no poden fer, com 
jugar amb els companys, 
activitats esportives, oci o 
qualsevol altra.

A més, això afavoriria 
que els nens no tingues-
sin una absència total de 
rutina com acostuma a 
passar a les vacances i que 
tant els desequilibra, es-
pecialment a les d’estiu, 
que són les més llargues.

Acabarem dient que 
evidentment que les va-
cances són necessàries, 
han d’existir, han de co-
mençar, però també han 

d’acabar-se. I és que la se-
va existència ajuda a fixar 
un objectiu, a ser capa-
ços de fer un esforç cons-
tant per aconseguir una 
recompensa. I és l’adequa-
da gestió d’aquestes que 
ha d’obeir a un equilibri 
entre qualitat educativa, 
polítiques socials i dispo-
nibilitat de recursos, així 
com tenir molt en compte 
la conciliació de la vida fa-
miliar i la laboral. És a dir, 
entre tots podem aconse-
guir que els nens descan-
sin del període lectiu, sen-
se perdre els bons hàbits i 
sense estressar les famíli-

es, tant en l’àmbit econò-
mic com en el personal.

I avui acabarem amb 
una frase d’un metge 
nord-americà que va ser 
editor del ‘Journal of the 
American Medical Associ-
atio’ de 1924 a 1950, Mor-
ris Fishbein, que diu: “Les 
bones vacances s’han aca-
bat quan comences a an-
helar la teva feina”. I això 
és justament el que hem 
d’aconseguir amb els 
nostres fills, que durant 
les vacances anhelin tor-
na a l’escola, descansats 
emocionalment i intel-
lectualment. .
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“Pot significar un abans i un 
després en les relacions en-
tre treballadors i empresaris”. 
Aquestes han estat les paraules 
del secretari general de la Unió 
Sindical d’Andorra (USdA), Ga-
briel Ubach, fent un petit ba-
lanç després d’anunciar que els 
sindicats i la Confederació Em-
presarial Andorrana (CEA) han 
arribat a un preacord per faci-
litar la representativitat dels 
treballadors dins les companyi-
es. De fet, així ho ha apuntalat 
també la ministra de Presidèn-
cia, Economia, Treball i Habi-
tatge, Conxita Marsol, després 
del Consell Econòmic i Social 
celebrat aquest dijous. “S’està 
avançant molt positivament. 
Totes les parts estan demos-
trant la voluntat de trobar so-
lucions que ens permetin arri-
bar a fer aquesta modificació de 
manera consensuada”, ha dit 
satisfeta. En aquest sentit, ha 
exposat que s’han emplaçat al 
setembre per tenir-ho tot pràc-
ticament enllestit a efectes de 
modificar el títol 4 de la Llei de 
relacions laborals.

Ubach també ha celebrat l’avi-
nentesa amb la patronal: “Per 
primera vegada estem alineats 
per trobar solucions als proble-
mes que tenim al país”. Ha ma-
tisat que la voluntat d’aquest 
preacord, al qual li resten ser-
rells per definir, és perquè els 
treballadors “puguin tenir la 
seva representativitat sense ha-

Al setembre podria estar enllestit, amb la voluntat d’evitar la complexitat de l’actual sistema
SFGA/JAVilAdot

Un instant del Consell Econòmic i Social.

pol forcada quevedo
AnDorrA lA vEllA

ver de passar per tota la farrago-
sitat” que hi ha en l’actual siste-
ma, i que els comitès d’empresa 
i els delegats dels treballadors 
“siguin una realitat”. 

En tot cas, les diferents adhe-
sions consensuades ja tenen el 
vistiplau dels sindicats, a dife-
rència de la CEA, que encara no 
ha aprovat el preacord. Malgrat 
això, el seu president, Gerard 
Cadena, s’ha mostrat optimis-
ta. També ha recordat que l’es-
tructura que hi ha ara dins la 
llei està validada per la Unió Eu-
ropea, i que la intenció és adap-
tar-la a la casuística del Princi-
pat. Per exemple, la normativa 
actual marca el topall en 11 tre-
balladors, però entorn el 90% 
de les empreses del país tenen 
menys de 10 empleats. Llavors, 
des de l’USdA s’ha demanat que 
companyies de tres o cinc treba-
lladors també puguin tenir el 
seu delegat. .

RelacioNs laboRals

sindicats i cea tanquen un preacord 
per millorar la representació laboral

Moratòria dels lloguers

33 En matèria d’habitatge, el secretari 
general de l’USdA, Gabriel Ubach, 
ha esmentat que durant el CES 
han demanat formalment “que la 
moratòria d’aquests anys es continuï 
allargant fins que no es resolgui el 
problema”. En aquest sentit, ha 
lamentat el constant increment 
dels preus, tant de compra com de 
lloguer, tot assenyalant que “tots els 
habitants d’Andorra es mereixen tenir 
un habitatge a un preu assequible i 
no al preu de mercat d’avui dia”.

conxita Marsol

Gabriel ubach

«Totes les parts estan demostrant la voluntat de 
trobar solucions que ens permetin arribar a fer 
aquesta modificació de manera consensuada»

«Si volem avançar cap a una homogeneïtzació 
del sistema empresarial andorrà amb la resta del 
món s’ha de canviar tot això»

miniSTrA DE PrESiDènCiA, EConomiA, TrEbAll i HAbiTATGE

SECrETAri GEnErAl DE lA Unió SinDiCAl D’AnDorrA
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La Unió Sindical d’Andorra (US-
dA) ha anunciat la creació d’una 
nova branca específica per als ju-
bilats de l’administració públi-
ca, una iniciativa pionera que 
té com a objectiu “defensar els 
drets d’aquells que han quedat 
pel camí”, segons ha confirmat 
a aquest mitjà Joan Torra, presi-
dent de l’Associació de Bombers 
d’Andorra i membre destacat de 
l’USdA. La decisió arriba en un 
moment en què, segons Torra, 
“hi ha un greuge evident entre 
funcionaris, generat per anys de 
paralització de la carrera profes-
sional i reformes legals que han 
afectat les pensions de manera 
desigual”. 

“El nostre objectiu és donar 
veu a aquells jubilats que han es-
tat oblidats per l’administració”, 
ha explicat Torra, recordant que 
molts funcionaris es van jubilar 
amb un 50% o un 60% del seu sou, 
i que no es beneficien dels aug-
ments salarials posteriors. “Si hi 
ha una pujada del 10% ara, a ells 
no se’ls aplica. Sobre una pensió, 
això representa una diferència 

El nou sindicat reclama mesures per a les jubilacions més baixes i no descarta una concentració

L’USDA crea una branca que vetlla 
pels drets dels jubilats

repreSentAció DeLS penSioniSteS

arxiu ana

Joan Torra, president de l’Associació de Bombers d’Andorra i membre destacat de l’USdA.

laura gómez rodríguez
EScAlDES-EngorDAny

molt gran”, ha lamentat. Torra ha 
denunciat que la reforma del pla 
de pensions el 2015 va crear desi-
gualtats entre treballadors que fe-
ien la mateixa feina, amb diferèn-
cies de fins a 200 euros mensuals. 
“Hi ha casos reals de funcionaris 
que van entrar el mateix dia, van 
treballar junts, i un es va jubilar 
amb el 50% i l’altre amb el 60%. No 
és just”, ha afirmat.

Davant aquesta situació, el 
nou sindicat de jubilats no des-
carta prendre mesures si no hi ha 
resposta institucional. “Recorda-
rem al Govern el seu compromís 
electoral. Si no som escoltats, va-
lorarem una concentració o ac-
cions legals, sempre amb suport 
jurídic”, ha dit Torra. En el comu-
nicat emès per la USdA, el sindi-
cat denuncia la manca de mesu-
res correctores per als jubilats 
afectats per la ‘no GAdA’ i exigeix 
al Govern que compensi aquest 
col·lectiu. També adverteix que 
les reformes legislatives acumu-
lades han erosionat la confian-
ça en el sistema públic de pensi-
ons. Amb la creació d’aquesta no-
va branca, la USdA reafirma que 
“continuarà lluitant perquè cap 
col·lectiu quedi enrere”. .

ponce alerta de la sortida 
imminent de 51 famílies

arNau ojeda garcía
EScAlDES - EngorDAny

L’Associació ‘Argentinos en An-
dorra’ s’ha pronunciat en vers a 
la imminent sortida de 51 famí-
lies del Principat en el cas que 
aquestes no resolguin la seva situ-
ació de reagrupament familiar. 

Des del gener de 2024, un total de 
142 les famílies que han hagut de 
marxar del país per motius simi-
lars. En aquest sentit, el seu presi-
dent, Marcelo Ponce ha explicat 
en declaracions amb aquest mit-
jà que la gran majoria d’aquestes 
famílies “estan bé”, que Govern 
va avisar-les amb antelació i que 

incompLiment DeLS reqUiSitS D’immigrAció

rtva

Marcelo Ponce.

ara han de marxar sota els parà-
metres de la llei. No obstant això, 
la preocupació de l’associació i de 

joaN Torra

«Si hi ha una pujada del 10% ara, als jubilats no 
se’ls aplica. Sobre una pensió, això representa una 
diferència molt gran»

PrESiDEnT DE l’ABA i MEMBrE DE l’USDA

Ponce és en vers als menors d’edat 
que formen aquests nuclis famili-
ars. “Han de patir situacions per 
les quals ningú voldria passar, 
com viure en pisos pastera”. En 
aquest sentit, el president explica 
que des de fa un temps estan tre-
ballant plegats amb el ministeri 
d’Interior per tal d’informar i ex-
plicar de manera detallada a les 
famílies que arriben quina és la 
llei i a quina situació futura es po-
den arribar a enfrontar en cas de 
no complir la legislació. .
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L’Associació de Bombers d’An-
dorra (ABA) ha alçat la veu con-
tra la gestió actual del transport 
sanitari al país. En un comuni-
cat contundent, el col·lectiu de-
nuncia “greus disfuncions” tant 
en l’àmbit públic com en la co-
ordinació amb el servei privat, 
i posa en qüestió la coherència i 
l’equitat de les tarifes que el Ser-
vei Andorrà d’Atenció Sanitària 
(SAAS) abona a cada operador.

Els bombers asseguren que el 
sistema actual “presenta man-
cances organitzatives” que po-
drien comprometre “la rapide-
sa i l’eficàcia” en situacions d’ur-
gència. Alhora, lamenten que el 
servei públic assumeix una part 
fonamental de les actuacions —
prop del 48% de les intervencions 
d’enguany han estat relacionades 
amb el transport sanitari privat—, 
però ho fa amb tarifes “considera-
blement més baixes” que les que 
rep el sector privat.

En aquest sentit, el president 
de l’ABA, Joan Torra, ha detallat 
a EL PERIÒDIC que “aquests ser-
veis abans es facturaven a 90 eu-
ros”. Segons Torra, amb el model 
actual “han passat els 90 euros a 
260 euros, d’anada i tornada, és 
a dir, més de 500 euros”. Tot i ai-
xò, ha remarcat que des del cos de 
bombers no saben “quant ens pa-
guen, si ens paguen 260 o ens pa-
guen 90”. També ha apuntat que, 
quan els pagaven 90 euros pel ser-
vei, es facturaven mensualment 
uns 30.000 euros, mentre que 
amb l’augment actual aquesta xi-
fra pujaria fins als 90.000 euros. 
En aquest sentit, Torra ha afirmat: 
“No sé on van aquests diners. A ca-

L’ABA denuncia 
desigualtats entre el 
sector públic i privat

Bombers denuncia pagaments de 
trasllats sanitaris per 260 euros

Clam Contundent

El PEriòdic / M.a

L’ABA alerta de mancances organitzatives i d’un greuge econòmic envers el servei públic.

ElENa HErNáNdEz MoliNa
EscALDEs-EngorDAny

mions no”, en referència a la man-
ca de vehicles i material indispen-
sable per al servei de bombers.

Pel que fa a la gestió del servei, 
Torra ha recordat que “ja fa anys 
que es van presentar dues empre-
ses i els va donar la concessió. I els 
Bombers van deixar de fer aquest 
transport”. Posteriorment, “se’ns 
va retornar aquest servei d’ambu-
lància”, tot i que, segons ell, amb 
un volum menor, principalment 
per als serveis més “urgents”. Tor-
ra ha denunciat també la compe-
tència entre serveis públics i pri-
vats, incidint que en ocasions es 
prioritza l’enviament del servei 
privat encara que el públic estigui 
més a prop. “És el Servei Andor-
rà d’Atenció Sanitària (SAAS) qui 
distribueix les ambulàncies. Per 
exemple, si hi ha un servei a Sant 
Julià, tot i que estan més a prop els 
bombers, fan sortir els de la con-

PrEus dEl traNsPort

90 Euros

260 Euros

El servei de transport sanitari 
realitzat pel sector públic com els 
bombers té un cost de 90 euros.

Actualment, el preu, per part del 
sector privat, del transport sanitari 
es situa en 260 euros. 

cessió, per tal que cobri l’empre-
sa”, ha destacat.

Davant d’aquest escenari, l’ABA 
reclama una “revisió urgent” de 
la política sanitària en matèria de 
transport. El col·lectiu demana un 
replantejament del model amb 
l’objectiu de garantir igualtat de 
condicions i qualitat del servei. .

l’aBa aclareix que 
no qüestiona la 
professionalitat del 
SaaS ni del sector 
privat
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Álvaro Martín, conegut a les xar-
xes com a Valyrio, un creador de 
continguts de 28 anys resident a 
Andorra, ha estat extradit a Es-
panya després de ser detingut el 
passat 27 de maig a Escaldes-En-
gordany. La seva detenció s’ha 
produït en el marc de l’operació 
‘Borraska’, una actuació conjun-
ta de la policia andorrana i la Po-
licia Nacional espanyola contra 
una presumpta xarxa de ciber-
delinqüència transnacional alta-
ment especialitzada.

El jove ha estat lliurat aquest 
dijous a la frontera del riu Runer 
i traslladat a Madrid per decla-
rar divendres davant l’Audiència 
Nacional. Martín està investigat 
com a presumpte autor dels delic-

Detingut per la seva vinculació amb una xarxa que robava dades amb tecnologia transnacional

Extradit a Espanya el youtuber 
acusat de cibercrim i extorsió fiscal

SuccESSoS

El pEriòdic
escalDes-engorDany

policia d’andorra

lliurament del youtuber conegut com a Valyrio aquest dijous a la frontera del riu runer per ser traslladat a Madrid i declarar divendres davant l’audiència nacional.

tes de blanqueig de capitals, des-
cobriment i revelació de secrets, 
intrusisme informàtic, apodera-
ment de dades reservades i per-
tinença a organització criminal.

Segons la investigació judici-
al, Valyrio formaria part d’una 
estructura criminal que hauria 
accedit il·legalment a bases de 
dades sensibles d’Andorra i la Re-
pública Dominicana, amb l’ob-
jectiu d’identificar ciutadans es-
panyols potencialment implicats 
en blanqueig o frau fiscal, amb fi-
nalitats extorsives. Entre les ins-
titucions espanyoles afectades hi 
ha l’Agència Tributària, la Policia 
Nacional, el Consell General del 
Poder Judicial i el Registre Civil.

La xarxa, encapçalada pel co-
negut hacker Alcasec, de 22 anys, 
hauria centralitzat tota la infor-
mació obtinguda il·lícitament en 

indexar, creuar i comercialitzar 
informació robada, oferint fins i 
tot serveis de consulta personalit-
zats a tercers.

Els investigadors assenyalen 
que l’organització funcionava 
com una xarxa d’intel·ligència 
privada, amb rols diferenciats: ad-
ministració tecnològica, desen-
volupament d’eines d’anonimat, 
gestió financera mitjançant crip-
toactius, assessorament jurídic, 
expansió internacional i comer-
cialització. Valyrio hauria actuat 
com a col·laborador o membre pe-
rifèric de l’organització, amb un 
paper encara no del tot clar.

L’operació ha estat coordina-
da per la fiscalia de l’Audiència 
Nacional espanyola, amb la col-
laboració de la policia andorra-
na i autoritats judicials d’Andor-
ra i Suïssa. .

una base de dades anomenada 
Udyat —en referència a l’Ull d’Ho-
rus, “que tot ho veu”— allotjada 
en un servidor a Zuric. Aquesta 
contenia perfils detallats de pos-
sibles víctimes, extrets de dese-
nes de fonts oficials i no ofici-
als, algunes encara sense conei-
xement de l’accés no autoritzat. 
També hi ha indicis que l’exse-
cretari d’Estat de Seguretat espa-
nyol Francisco Martínez hauria 
actuat com a “cervell en la om-
bra” de l’operació.

UNa EstrUctUra crimiNal sofistica-

da i iNtErNacioNalitzada/ L’opera-
ció ‘Borraska’ va començar l’any 
2024 arran de la detecció de diver-
sos ciberatacs sistemàtics. La xar-
xa investigada hauria desenvolu-
pat una plataforma tecnològica 
integrada per emmagatzemar, 
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El 70% de la població considera 
que l’habitatge és el principal 
problema del país. Així ho consta-
ta l’enquesta de l’Observatori del 
primer semestre del 2025, presen-
tada aquest dijous pel coordina-
dor de l’àrea de Sociologia d’AR+I, 
Joan Micó, qui ha destacat que el 
40% dels enquestats afirma que 
aquesta problemàtica els afecta 
de manera directa i personal.

Segons Micó, la preocupació 
per l’habitatge és especialment 
elevada entre treballadors dels 
sectors de la construcció, la indús-
tria, el comerç i l’hostaleria, així 
com entre personal administra-
tiu. “Fa temps que detectem que 

Creix la inquietud pel trànsit i la immigració, mentre l’economia es veu amb més moderació

Set de cada deu veuen l’habitatge 
com el principal problema actual

ObServatOri del primer SemeStre de l’ar+i

ANA / M.R

El coordinador de l’àrea de Sociologia d’AR+I, Joan Micó, durant la presentació dels resultats de les enquestes. 

El pEriòdic
ESCAlDES-EngoRDAny

aquests perfils són els que més es 
queixen quan es plantegen qües-
tions vinculades a l’economia”, 
ha assenyalat. Tot i això, ha re-
marcat que la preocupació tam-
bé és present en col·lectius amb 
més recursos, com propietaris i 
directius, entre els quals un 33% 
també considera l’habitatge un 
problema rellevant.

Entre els motius principals que 
els ciutadans esmenten com a 
causa d’afectació directa, el 44,3% 
assenyala els lloguers elevats i la 
dificultat de fer-hi front. Altres 
motius destacats són la impossi-
bilitat d’independitzar-se (14,8%) 
i la manca d’oferta de pisos asse-
quibles (12%). També es recullen 
situacions com pujades del llo-
guer, incertesa per no poder re-
novar contractes, entre d’altres. 

Segons l’enquesta, el trànsit 
també destaca com una de les 
preocupacions més menciona-
des per la ciutadania, i és el segon 
problema que més afecta perso-
nalment, amb un 8,7% dels en-
questats que l’identifiquen com 
a principal. En relació amb la 
immigració, que ocupa el 7% de 
les respostes com a preocupació 
principal, es consolida com un te-
ma creixent a l’agenda pública, 
després d’anys amb una presèn-
cia més testimonial.

Pel que fa a la situació econò-
mica del país, un 49,1% de les per-
sones enquestades la qualifica de 
bona o molt bona, mentre que un 
33,1% la considera regular, i un 
15,5% en fa una valoració negati-
va. Micó ha atribuït aquests resul-
tats a una percepció d’estabilit-
zació després d’un període mar-
cat per l’augment de preus. “Els 
preus van augmentar molt, però 
ara s’han estabilitzat, i això pot 
fer que la situació econòmica no 
es percebi com una prioritat”, ha 
apuntat. .

la solitud no desitjada creix entre la població adulta, 
sobretot entre els 44 i 64 anys, i va més enllà de la gent gran

33 l’última edició de l’observatori 
corresponent al primer semestre 
del 2025 posa el focus en un 
fenomen creixent al país: la solitud 
no desitjada, especialment entre 
la franja d’edat compresa entre els 
44 i els 64 anys. Així ho ha exposat 
aquest dijous el coordinador de 
l’àrea de Sociologia del centre de 
recerca AR+I, Joan Micó, qui ha 
remarcat que és la primera vegada 
que l’enquesta incorpora preguntes 
específiques sobre aquesta qüestió. 
Micó ha avançat que la voluntat és 
aprofundir-hi en pròximes edicions 
a través d’un estudi específic. 
“Hem fet un treball previ sobre la 

gent gran, i ens hem trobat amb 
perfils de persones que, tot i tenir 
família i mantenir-hi contacte 
diari, manifesten sentir-se soles“, 
ha explicat. Segons el sociòleg, 
aquesta sensació no es limita només 
a les persones d’edat avançada. 
“Hi ha adults més joves que també 
expressen aquesta mena de 
malestar emocional”, ha apuntat. En 
aquest sentit, Micó ha recordat que 
diversos països han desenvolupat 
estudis tant quantitatius com 
qualitatius al voltant de la solitud. Al 
Regne Unit, per exemple, existeix 
un ministeri específic per abordar 
aquesta problemàtica. 
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El nombre d’accidents labo-
rals comptabilitzats per la Cai-
xa Andorrana de Seguretat So-
cial (CASS) durant l’any 2024 
ha estat de 1.509, un augment 
del 3,1% respecte a l’any anteri-
or. Segons la metodologia euro-
pea, l’informe analitza els acci-
dents laborals que es produei-
xen en el lloc de feina, els que 
causen més de tres dies de baixa 
i aquells que deriven en la mort 
de la persona accidentada dins 
l’any immediatament posterior 
a l’accident.

L’any 2024, el 99,9% dels acci-
dents laborals han estat no fa-
tals. No obstant això, s’han re-
gistrat dos casos en què la per-
sona accidentada ha perdut la 
vida en el transcurs de l’any pos-
terior a l’accident. D’aquests, un 
es va produir en el lloc de treball 
i l’altre durant el desplaçament 
cap al lloc de feina. Per altra ban-
da, la mitjana del període 2020-
2024 és de 1.380 per any, amb 
una tendència creixent.

L’any 2022, la ràtio d’acci-
dents fatals a Andorra (1,83) se 
situava per sobre de la mitjana 

Andorra, líder en accidents 
laborals no mortals 2024
Amb 2.762 casos, Andorra és tercera en accidents, sobretot a la construcció

MetodologiA europeA VisitA oficiAl

Arxiu ANA

Professionals sanitaris atenen la víctima d’un accident laboral. 

el periòdic
escAlDes-engorDAny

el 77,8% del consum elèctric a 
Andorra el 2024 és renovable
el periòdic
escAlDes - engorDAny

El 77,8% de l’electricitat consumi-
da al Principat durant el 2024 ha 
tingut origen renovable, segons 
el càlcul anual del mix energètic 
que elabora FEDA. La xifra repre-
senta un augment notable respec-

te al 69% registrat l’any anterior i 
reflecteix tant la millora de la pro-
ducció nacional com l’adquisició 
de certificats d’origen renovable 
per a part de l’energia importada.

L’increment s’emmarca en el 
full de ruta aprovat per FEDA el 
mateix any, que estableix l’ob-
jectiu que el 100% de l’electrici-

consuM elèctric
Arxiu ANA

la central hidroelèctrica de FeDA.

tat importada sigui renovable 
l’any 2030. D’acord amb les da-
des del 2024, l’energia eòlica ha 
estat la font dominant del mix an-
dorrà, gràcies a la compra d’elec-
tricitat certificada procedent de 
països veïns, i ha arribat a repre-
sentar el 50% del total. La produc-
ció hidroelèctrica ha suposat un 
23,2%, mentre que la fotovoltaica 
ha aportat un 3,6% i altres fonts 
renovables, un 0,5%. Els combus-
tibles fòssils han quedat pràctica-
ment arraconats: fuel i carbó su-
men menys de l’1% del consum, i 
el gas es manté en un 2,75%. .

el periòdic
escAlDes-engorDAny

El copríncep episcopal i bis-
be d’Urgell, Josep-Lluís Ser-
rano Pentinat, va rebre per 
primera vegada ahir dime-
cres a la tarda al cap de Go-
vern, Xavier Espot, i als sín-
dics generals, Carles En-
senyat i Sandra Codina, al 
Palau Episcopal, després de 
jurar el seu càrrec com a co-
príncep el passat 26 de juny. 

En la seva reunió amb el 
cap de Govern, Serrano va re-
passar les qüestions de major 
actualitat política i social al 
Principat, mentre que amb 
els síndics generals van trac-
tar els temes més rellevants 
de la legislatura actual i de 
les activitats que s’estan du-
ent a terme durant aquest  
curs al Consell General. .

el copríncep 
serrano rep per 
primer cop el 
cap de govern

BisBAt d’urgell

Un moment de la reunió. 

de la UE-27 (1,66). França i Espa-
nya van registrar ràtios més ele-
vades, amb 3,49 i 2,03 respecti-
vament. Pel que fa als accidents 
no fatals, Andorra presenta una 
de les ràtios més altes (2.762), no-
més superada per França (2.800) 
i Dinamarca (3.581), i seguida 
per Portugal (2.573) i Espanya 
(2.463). Segons el sexe, el 2024 
els homes han notificat 1.172 
accidents (77,7% del total), un 

increment del 6,7% respecte al 
2023. Les dones en van registrar 
337, un 7,7% menys. Pel que fa a 
l’edat, el grup entre 25 i 34 anys 
va representar el 25% del total 
d’accidents; el grup de 35 a 44 
anys va concentrar el 23,1%; el 
de 45 a 54 anys el 22,6%; el de 55 
a 64 anys el 17%, i el de 16 a 24 
anys el 9,8%. Les persones ma-
jors de 65 anys van registrar no-
més un 2,5% dels accidents. .
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El nombre d’animals de com-
panyia donats d’alta al registre 
d’animals de companyia (RAC) 
l’any 2024 era de 1.554, un 5,8% 
menys respecte al 2023, dels 
quals 824 són gossos i 730 són 
gats. Aquestes xifres suposen un 
decrement del 19,1% respecte a 
l’any anterior pel que fa als gos-
sos, mentre que el nombre d’al-
tes és un 15,9% superior en els 
gats. Per sexe, el més registrat, 
tant en gossos com en gats, són 
els mascles.

El nombre total d’animals de 
companyia censats al registre se 
situa en 14.604, un 10,3% respec-
te al 2023, distribuïts en 9.514 gos-
sos i 5.090 gats. Els gats creixen en 
1.022 exemplars (25,1%), mentre 
que els gossos ho fan en 340 (3,7%). 
L’increment significatiu en el 
nombre total de gats registrats en 
comparació amb el 2023 s’expli-

El Comú de la Massana ha 
iniciat una acció preventi-
va per fomentar el civisme i 
la cura de l’espai públic du-
rant els mesos d’estiu. Els 
propietaris de gossos que 
tinguin l’animal deguda-
ment inscrit poden recollir 
gratuïtament una ampolle-
ta d’aigua al Servei de Trà-
mits, de 10.00 a 12.00 ho-
res, fins a exhaurir existèn-
cies. Aquesta mesura té per 
objectiu afavorir la pràcti-
ca de ruixar les miccions 
dels animals, especialment 
important en època de ca-
lor, quan les males olors 
s’intensifiquen.

Segons l’Ordinació sobre 
l’ús de les vies, dels espais 
públics i del medi natural, 
és obligatori portar una 
ampolla d’aigua i fer-ne ús 
per diluir l’orina dels gos-

ca, principalment, pel desenvolu-
pament d’un nou mòdul al RAC 
destinat a facilitar la gestió de les 
colònies de gats de carrer, el qual 
ha permès que alguns comuns ha-
gin iniciat un procés d’identifica-
ció mitjançant la implantació de 
microxips a tots aquests animals.

Pel que fa a les parròquies en 
les quals consten censats els ani-
mals de companyia, Andorra la 
Vella registra el nombre més im-
portant amb 3.339 (1.989 gossos 
i 1.350 gats), seguit de la Massa-
na amb 2.473 (1.543 gossos i 930 
gats), Escaldes-Engordany amb 
2.247 (1.455 gossos i 792 gats) i En-
camp amb 2.234 (1.566 gossos i 
668 gats).

La raça de gossos més comuna 
l’any 2024 és la de creuat, seguida 
del terrier de Yorkshire, del bor-
der collie i del bichon maltès. Pel 
que fa als gats, el comú europeu 
és la raça més nombrosa, seguida 
del creuat, del persa i del siamès a 
molta distància. .

Els gats impulsen 
el creixement del 
cens d’animals 
de companyia
El registre augmenta un 10,3% gràcies a la 
identificació de colònies felines

REgistRE anual Campanya dE nEtEja

el periòdic
EscalDEs-EngorDany

la massana reparteix 
aigua gratis per 
fomentar el civisme
l’acció forma part d’una 
campanya que recorda 
l’obligació de portar 
ampolla i bosses

Comú de la massana

l’ampolleta que regala el comú de la Massana als propietaris dels gossos.

arxiu ana

la xifra d’animals de companyia donats d’alta al registre continua anant a l’alça.

sos. No complir amb aquesta 
normativa pot comportar san-
cions de fins a 300 euros. Tam-
bé es multa permetre que els 
animals orinin a les façanes i 
entrades dels edificis, no por-
tar bosses per recollir els excre-
ments o no tenir el gos registrat 
i genotipat.

Els operaris de neteja han 
avançat el seu horari d’actua-
ció a les 04.00 hores per evitar 
les hores de més calor i garantir 
que carrers, voreres i places es-
tiguin en bones condicions. A 
més, el comú reforça l’equip de 
Via Pública amb joves estudi-
ants que col·laboren en tasques 
de neteja, pintura i desbros-
sament, davant l’increment 
de feina que comporta l’estiu, 
amb més esdeveniments i man-
teniment de zones enjardina-
des.

Finalment, el comú dema-
na la col·laboració ciutadana 
per evitar conductes incíviques 
com deixar trastos fora d’hora-
ri, llençar puntes de cigarreta 
o xiclets, i anuncia que inten-
sificarà els controls a les zones 
on s’ha detectat un major nom-
bre d’infraccions, moltes gràci-
es als avisos dels veïns. .

el periòdic 
EscalDEs-EngorDany
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Passa a la pàgina següent

L’euro digital: la llibertat programada

Pere
Brachfield

Pàg 2

Jaime
Mesas

Pàg 3

Factoring: una eina clau

Aquest matí m’han prohibit prendre cafè (a 
mi no, que no en prenc, però continua llegint 
perquè podries ser tu).

M’apropo mig adormit a la barra, dema-
no el meu tallat de sempre, apropo el mòbil 
al datàfon… i:

«Pagament denegat. Ha superat el seu lí-
mit mensual de cafeïna. Consulti amb la seva 
autoritat sanitària».

—Com?
El cambrer em somriu amb aquella barre-

ja de pena i resignació que fas quan veus algú 
que encara no sap en quin món viu.

—Ho sento, nano. És la nova política de 
l’euro digital. El sistema detecta el teu histo-
rial mèdic.

Fantàstic. Els meus diners ara també són 
metge de capçalera.

Me’n vaig indignat. Camino pel carrer amb 
el mateix badall amb què em vaig ficar al llit 
ahir, però sense cafè. Intento pagar l’Uber, pe-

Consultori
fiscal

I gastar lliurement, també.
Et semblarà un deliri. Una distòpia bara-

ta escrita per algú amb excés de temps lliure i 
imaginació futurista.

Doncs no.
Tot això és tècnicament possible. I política-

ment probable.
Només cal un petit impuls legislatiu. Una 

AndBank esdevé la primera entitat 
bancària del país amb qualificació 
“excel·lent” per part de Sustainable Fitch

El grup bancari ha creat el seu primer marc de finançament verd per donar 
suport a projectes que ajuden a generar un impacte ambiental positiu

Pàg 4

El lloguer de pisos a Andorra s’encareix un 
6,4 % el segon trimestre i assoleix un màxim 
històric de 3.117 euros mensuals

L’augment ve acompanyat d’una pujada del 17,7 % en el preu per metre 
quadrat i d’una superfície mitjana dels pisos llogats que supera els 130 m²

Pàg 4

Independent Financial Advisors Andbank

Ignacio Timón
 

rò em surt un avís:
«Ha superat la seva petjada de carboni per-

mesa aquesta setmana. Es recomana desplaça-
ment a peu».

Ah, clar. Que ahir vaig agafar el cotxe per 
veure la meva mare. Ho oblidava: la virtut eco-
lògica cotitza més que l’amor filial.

En arribar a la feina, em rep un altre missat-
get d’aquells que t’alegren el dia:

«Li recordem que disposa de 200 euros que 

caduquen en 72 hores. Per conservar-los, ha de 
gastar-los en productes sostenibles certificats o 
invertir-los a l’empresa verda estatal del mes».

Repasso la llista. Hi ha tofu, compostadores, 
uns mitjons de lli regeneratiu i una làmpada 
LED de disseny suec.

No vull res.
No necessito res.
Però si no gasto, me’ls treuen. Perquè estal-

viar, en aquest nou món digital és sospitós.

https://myandbank.com/


Pere Brachfield
@PereBrachfield

Soci director de Brachfield & Asociados Abogados

El factoring és una eina financera clau per 
gestionar crèdits comercials de vendes nacio-
nals i internacionals. Aquest mètode permet 
a les empreses vendre els seus crèdits a una 
entitat bancària o companyia de factoring, 
coneguda com a factor, que assumeix la pro-
pietat del crèdit i, amb això, els drets de co-
brament. L’avantatge? Transforma vendes a 
crèdit en vendes al comptat, proporcionant 
liquiditat immediata i, en el cas de factoring 
sense recurs, una protecció total davant del 
risc d’impagament. És especialment útil per 
a empreses que treballen amb clients habitu-
als, com ara grans corporacions o entitats pú-
bliques, que prefereixen transferències ban-
càries en lloc d’altres mitjans de pagament.

El factoring ofereix a les empreses prove-
ïdores quatre actuacions bàsiques: primera 
obtenir finançament de les factures emeses 
i amb venciments futurs; segona, assegurar 
el cobrament de les vendes evitant el risc 
d’impagament; tercera, gestionar el cobra-
ment de clients i quarta, sanejar l’actiu cor-
rent en els elements patrimonials de deu-
tors comercials i comptes per cobrar, dismi-

Factoring: una eina clau
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emergència climàtica per aquí, una mica de 
lluita contra el frau per allà, i ja ho tens: el teu 
euro digital, calentet, programable, amb da-
ta de caducitat i sensors de bon ciutadà incor-
porats.

Benvingut al futur, o al present, segons com 
es miri.

Què és l’euro digital?
Oficialment, l’euro digital és una moneda 

electrònica emesa directament pel BCE, disse-
nyada per adaptar-se a un món sense efectiu. 
Una alternativa «moderna» al bitllet i a la mo-
neda física. Una manera de mantenir la «sobi-
rania monetària» a l’era d’Amazon, Google i 
Meta.

Oficiosament, l’euro digital és molt més 
que això. I aquest «més» és, precisament, el pro-
blema.

A diferència dels diners que tens avui al teu 
compte bancari, gestionats per bancs comerci-
als (encara que regulats), l’euro digital et con-
nectarà directament amb el banc central.

Resultat? El BCE no només sabrà quant tens, 
sinó també quan, on, com i per què ho gastes.

Privacitat reforçada? o l’art de ju-

gar amb les Paraules
Christine Lagarde, presidenta del BCE, asse-

gura que l’euro digital tindrà una «privacitat 
reforçada». Una expressió tan ambigua que po-
dria significar qualsevol cosa… o cap.

El que no tindrà, i això ho ha dit oberta-
ment, és privacitat absoluta. La mateixa Lagar-
de va reconèixer sense embuts que, amb l’euro 
digital, les autoritats podran supervisar i con-
trolar els pagaments dels ciutadans. Perquè, se-
gons ella, permetre l’anonimat seria «perillós». 
Perillós per a qui?

But full anonymity – such as offered by cash 
– does not appear a viable option in my opini-
on. It would contravene other public policy ob-
jectives such as ensuring compliance with an-

ti-money laundering rules and combating the 
financing of terrorism.

(Christine Lagarde: Digital euro - a common 
European project)

L’argument, ja clàssic, que utilitzen tots els 
estats que avancen cap a monedes digitals és 
sempre el mateix: terrorisme, blanqueig, eco-
nomia submergida. El comodí de la por. Però si 
l’excepció es converteix en norma, si cada mal 
ús justifica un nou control, acabarem cons-
truint una arquitectura totalitària de vigilàn-
cia... en nom del bé comú.

And it would also make it virtually impossi-
ble to limit the use of the digital euro as a form 
of investment – for example via holding limits 
or tiered remuneration – for which identities 
of users need to be known.

(Christine Lagarde: Digital euro - a common 
European project)

Segons podem entendre per les paraules 
de Lagarde, perquè l’euro digital no se’ns esca-
pi de les mans com a vehicle d’inversió, el pri-
mer és saber qui ets. Perquè, clar, si no et posen 
nom i cognoms, com limitaran quant pots te-
nir, quant et poden pagar o quant és «massa» 
per a tu? Els diners continuen sent teus, però 
ara amb topall, instruccions d’ús i, per si de cas, 
cinturó de seguretat.

Mira-ho pel costat positiu: ja no hauràs de 
fer la declaració de la renda: l’Estat podrà fer-
la per tu i cobrar-te directament. Perquè ho sa-
brà tot. Tot. Ingressos, despeses, transaccions.

Programable: la Paraula màgica Que 

ningú vol Pronunciar
L’euro digital podrà ser programable. Què 

vol dir això? Que podria caducar. O estar limi-
tat a certs productes. O no servir en determi-
nats llocs. O ajustar-se segons la teva petjada 
climàtica, les teves decisions financeres, el teu 
saldo acumulat o el teu nivell d’adhesió a l’estil 
de vida sostenible segons Brussel·les.

Imagina’t un val de supermercat amb da-
ta de venciment i restriccions en lletra petita, 
però convertit en la base del sistema financer.

i si no el vols fer servir?
Lagarde assegura que l’euro digital no subs-

tituirà l’efectiu. Que conviuran. Com Spotify 
amb el vinil. Però també ha deixat clar que se-
rà moneda de curs legal. És a dir, que l’hauràs 
d’acceptar.

I si a poc a poc l’efectiu desapareix, i els 
bancs deixen d’oferir-lo... on aniràs amb els 
teus bitllets?

L’opció voluntària és sempre el primer pas 
cap a l’obligatorietat. Com quan la teva mare 
et diu «Fes com vulguis…»

risc econòmic: Quan estalviar et con-

verteix en sosPitós
Un dels efectes més inquietants de l’euro di-

gital és la possibilitat d’imposar tipus d’interès 
negatius directament als ciutadans.

Avui, si el BCE vol penalitzar l’estalvi per es-
timular la despesa, necessita la col·laboració 
dels bancs. Però amb l’euro digital, n’hi hau-
rà prou amb prémer un botó. I el teu comp-
te començarà a minvar, no per un error, sinó 
per disseny.

Estalviar massa, gastar en coses que no «ali-
neen amb els objectius sostenibles», consumir 
sense responsabilitat climàtica o energètica... 
tot això podria traduir-se en penalitzacions au-
tomatitzades. Et sona il·lús?

euroPa i trumP
Mentre l’euro digital avança a Europa a 

velocitat de creuer, a l’altra banda de l’Atlàn-
tic les coses han pres un altre rumb. Donald 
Trump, ja investit novament com a president 
dels Estats Units, ha complert la seva promesa 
electoral: prohibir per decret qualsevol intent 
de llançar un dòlar digital emès per la Reserva 
Federal. Segons les seves pròpies paraules, un 
sistema així seria «una amenaça directa a la lli-
bertat» dels ciutadans.

Et pot agradar més o menys Trump, però la 
seva decisió marca un precedent rellevant: la 
primera gran economia del món ha dit «no» a 

les monedes digitals de banc central.
No per caprici, sinó per una qüestió de prin-

cipis.
I això llança una pregunta incòmoda al pro-

jecte europeu: si el líder mundial del dòlar s’hi 
planta per por al control estatal, per què a Eu-
ropa ho venem com una modernització ine-
vitable?

el Perill Polític: i si guanya l’enemic?
Avui pots pensar que no hi ha problema: 

confies en les autoritats actuals, en els seus va-
lors, en els seus límits (en el cas que sigui així).

Però i si demà ja no hi són? I si en venen d’al-
tres?

I si el poder cau en mans d’un govern autori-
tari, d’un partit extremista, d’un règim que de-
clara il·legals certs sindicats, partits o creences?

Amb l’euro digital, aquest règim no neces-
sitarà policies al carrer. N’hi haurà prou amb 
bloquejar el flux de diners cap als seus oposi-
tors. Cancel·lar el seu finançament. Asfixiar 
qualsevol dissidència.

I tot això, sense necessitat de declarar la 
guerra: amb un clic.

Improbable? Potser.
Impossible? En absolut.

última reflexió: una revolució o una 

rendició?
La digitalització dels diners no és dolenta 

per si mateixa. De fet, ben dissenyada podria 
millorar l’eficiència, la seguretat i la inclusió fi-
nancera. Però tal com es planteja actualment, 
l’euro digital no és una eina de llibertat. És una 
rendició pactada dels nostres drets més bàsics 
a canvi d’una promesa d’ordre, seguretat i mo-
dernitat.

Si l’acceptem sense exigir una privacitat ab-
soluta, irrevocable, blindada, ens convertirem 
en súbdits digitals d’una nova tecnocràcia.

I quan vulguem recuperar l’efectiu, potser 
ja serà massa tard.

Potser aleshores, pagar el cafè del matí sen-
se ser observats serà, com tantes altres coses, 
un record del passat.

ve de la pàgina anterior

pre que siguin solvents. Entre les empreses 
usuàries dels serveis de factoring un 80% són 
Pimes per a les quals aquest servei financer és 
una font molt valuosa de gestió i finançament 
de les vendes. I pel que fa a les vendes a l’exte-

Passa a la pàgina següent

nuir el PMC, millorar les ràtios del balanç i 
reduir la morositat.

Cal fer notar que no necessàriament les 
empreses han de fer el cobrament anticipat 
de les factures, ja que també poden optar per 
la modalitat de cessió de factures en gestió de 
cobrament sense bestreta de fons. El factoring 

sol aplicar-se a factures de clients recurrents 
amb venciments no superiors als 180 dies, tot 
i que el més habitual és que els venciments 
de les factures se situïn entre els 90 i 120 dies.

Tot i que és més freqüent la utilització del 
factoring amb grans comptes de clients, tam-
bé assegura les factures de petits clients, sem-
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ve de la pàgina anterior

rior, el factoring facilita la possibilitat d’am-
pliar mercats amb la seguretat que aquestes 
operacions s’acabaran sense cap problema.

Cal fer notar que el factoring té un valor 
afegit menys conegut pel públic, que és que 
el proveïdor pot interposar una entitat fi-
nancera davant dels clients; entitat que po-
drà exercir molta més força a l’hora d’acon-
seguir el cobrament de les factures que la 
que podria aplicar el subministrador ma-
teix. Aquest element adquireix encara més 
rellevància en èpoques de crisi econòmica, 
ja que gràcies al factoring el proveïdor acon-
segueix cobrar factures que sense aquest ser-
vei mai no aconseguiria cobrar.

Ara bé, per conèixer el grau de penetració 
del factoring en una economia, és habitual 
utilitzar el quocient següent: Grau de pene-
tració = Volum de cessions / PIB. Doncs bé, si 
comparem la ràtio anteriorment descrita, 
amb l’obtinguda en altres països europeus 
com Itàlia, França, Espanya i el Regne Unit, 
podem observar que a Andorra el factoring 
té un potencial de creixement considerable i 
que es troba lluny del punt de saturació.

De manera esquemàtica els serveis que 
ofereix el factoring es poden agrupar en tres 
blocs principals: en primer lloc, serveis ad-
ministratius que comprenen la gestió de co-
brament dels crèdits comercials cedits, la in-
formació sobre les vendes i cobraments, la 
comptabilitat i control de les factures i la ges-
tió d’impagats. En segon lloc, serveis finan-
cers que inclouen el finançament de les ven-
des, la bestreta de fons dels crèdits comercials 
cedits i la reducció de l’endeutament banca-
ri de cara al sistema financer. I, en tercer lloc, 
cobertura de riscos que abasta la classificació 
creditícia i de la solvència dels clients (deu-
tors del contracte de factoring) i la cobertura 
del risc d’insolvència dels seus deutors.

Els diferents tipus d’empreses que acu-
deixen amb més freqüència al factoring són 
empreses i organismes amb vendes a em-
preses privades i organismes públics, ja si-
guin nacionals o estrangeres. També, em-
preses amb vendes a crèdit i ajornaments de 
pagament i empreses que a través de la ces-
sió dels seus crèdits a l’entitat de factoring 
vulguin reduir els saldos de clients millo-
rant així les ràtios del seu balanç de situació 
en reduir la submassa de l’actiu corrent. Ai-

xí mateix, empreses que desitgin cobertura 
del risc d’insolvència dels deutors pel 100% 
de les vendes. A més, empreses que a través 
d’aquesta modalitat desitgin la bestreta de 
fons dels crèdits comercials cedits.

El factoring engloba una sèrie de serveis 
que es troben vertebrats sobre la base de la 
cessió de crèdits comercials. En aquest con-
junt hi ha els serveis administratiu-finan-
cers, com són la gestió integral dels crèdits 
cedits. Dins d’aquests serveis del factoring es 
troben: primer, l’anàlisi i la classificació de 
les sol·licituds de crèdit de futurs clients; se-
gon, l’avaluació i la classificació dels nivells 
de solvència dels clients i l’establiment dels 
límits de crèdit a cadascun; tercer, la gestió 
de cobrament de les factures cedides, man-
tenint les condicions contractuals amb ca-
da client; quart, l’administració de la car-
tera de clients de l’empresa, establint el se-
guiment del comportament de pagaments 
dels deutors i vigilant les incidències de co-
brament que puguin ocórrer; i cinquè, el fi-
nançament de les vendes mitjançant l’abo-
nament anticipat dels crèdits comercials ce-
dits per l’usuari a la companyia de factoring.

Els avantatges de fer servir el factoring 

es poden agrupar en diverses categories: la 
primera, els avantatges de risc de crèdit de 
les vendes, la segona, els avantatges comp-
tables i administratius; la tercera, els avan-
tatges financers i la quarta, els avantatges 
de màrqueting. Els principals avantatges 
que proporciona el factoring són: en primer 
lloc, el proveïdor evita assumir el risc de crè-
dit de les vendes amb pagament ajornat si el 
factoring és sense recurs; en segon lloc, agi-
litza l’obtenció d’informació comercial i fi-
nancera de nous clients i en particular de cli-
ents estrangers; en tercer lloc, desapareix el 
risc d’impagament per morositat, insolvèn-
cia o mala fe del destinatari de les factures, 
ja que si el client incorre en impagament, el 
risc de l’operació l’assumeix l’entitat de fac-
toring; en quart lloc, la societat de factoring 
avalua la cartera de clients i el risc assumi-
ble; en cinquè lloc, proporciona informació 
periòdica i regular dels deutors; en sisè lloc, 
l’exportador evita assumir el risc de canvi de 
divises si la factura és en moneda estrange-
ra; i en setè lloc, el proveïdor rep un assesso-
rament financer i comercial permanent dels 
seus clients i obté una classificació creditícia 
constant dels compradors habituals.

AndBank esdevé la primera entitat bancària del país amb 
qualificació “excel·lent” per part de Sustainable Fitch
La liquidació del pressupost de despeses to-
tals agregades del sector públic per a l’exer-
cici 2024 ascendeix a 1.655.926.000 euros, 
fet que representa un augment del 9,9% 
respecte al 2023, segons dades publicades 
aquest dilluns per Estadística. En paral·lel, 
els ingressos agregats del sector arriben als 
1.775.517.000 euros, amb una pujada del 
12,4%. Sense incloure els actius ni els pas-
sius financers, la despesa consolidada és 
de 1.563.025.000 euros —un increment del 
9,3%— i els ingressos de 1.706.441.000 euros, 
un 11,1% més.

Pel que fa al sector institucional de les so-
cietats públiques no financeres, la despe-
sa liquidada és de 209.405.000 euros, amb 
un augment del 13,7%, mentre que els in-
gressos arriben als 267.421.000 euros, un 
increment del 34,4%. Sense considerar ac-
tius ni passius financers, les despeses sumen 
176.867.000 euros —una pujada del 3,7%— i 
els ingressos 205.085.000 euros, amb una va-
riació positiva del 3,9%.

En el cas de les institucions financeres pú-
bliques, la despesa és de 4.607.000 euros, fet 
que suposa un augment del 50,5%, i els in-
gressos arriben a 11.419.000 euros, amb un 
increment del 69%. Excloent actius i passius 
financers, les despeses són de 3.106.000 eu-
ros —un 1,5% més— i els ingressos es mante-
nen en 11.419.000 euros, també amb una pu-
jada del 69%.

El sector institucional de les adminis-
tracions públiques registra una despesa de 
1.441.914.000 euros, amb un increment del 
9,3%, i uns ingressos de 1.496.675.000 eu-
ros, un 9% més. Sense tenir en compte els 
actius ni els passius financers, les despeses 
són de 1.383.051.000 euros —una pujada del 
10,1%— i els ingressos de 1.489.936.000 eu-
ros, amb un increment de l’11,9%.

Aquest sector es divideix en administra-
ció central, administració local i Fons de la 
Seguretat Social. En el primer cas, la despesa 
puja a 609.976.000 euros, un 12,4% més que 
l’any anterior, i els ingressos a 641.869.000 
euros, amb un augment del 9,3%. Sense ac-
tius ni passius financers, les xifres són de 

més que l’any anterior, i uns ingressos de 
474.484.000 euros, amb una pujada del 
10,3%. Excloent actius i passius financers, la 
despesa és de 440.702.000 euros —una puja-
da del 12,6%— i els ingressos de 470.230.000 
euros, amb un increment del 10,3%.

Finalment, si s’exclouen les transferèn-
cies internes dins del sector públic —és a 
dir, les despeses del Govern que es compu-
ten com a ingressos en altres entitats pú-
bliques— les despeses netes de les adminis-
tracions públiques per al 2024, sense con-
siderar actius ni passius financers, són de 
1.051,2 milions d’euros. Aquesta xifra re-
presenta el 86% de la despesa consolidada 
del sector públic.

596.371.560 euros en despeses —una puja-
da del 12,9%— i 641.239.000 euros en ingres-
sos, amb un increment del 16,4%.

Les institucions sense finalitat de lu-
cre dins l’administració central presen-
ten una despesa de 127.543.000 euros, 
amb un augment del 14,9%, i uns ingres-
sos de 128.775.000 euros, un 14,3% més. 
Excloent els fluxos financers, la despesa es 
manté en 127.542.000 euros, també amb 
un increment del 14,9%, i els ingressos en 
127.539.000 euros, amb una pujada del 
13,3%.

Per la seva banda, les societats públi-
ques no de mercat tenen una despesa de 
31.570.000 euros, un 3,4% més que l’any an-

terior, i uns ingressos de 32.258.000 euros, 
amb una variació positiva del 4,9%. Sense 
actius ni passius, els imports es mantenen 
iguals en despesa, i els ingressos són lleuge-
rament inferiors: 32.242.000 euros.

L’administració local registra una reduc-
ció de la despesa fins als 199.134.000 euros, 
amb una davallada del 6%, mentre que els 
ingressos augmenten fins a 219.286.000 
euros, un 3,2% més. Si es descarten els ac-
tius i passius financers, les despeses són de 
186.863.000 euros, amb una disminució del 
4,1%, i els ingressos de 218.684.000 euros, 
amb un increment del 3,8%.

El Fons de la Seguretat Social presenta 
una despesa de 473.688.000 euros, un 11,8% 
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AndBank esdevé la primera entitat bancària del país amb 
qualificació “excel·lent” per part de Sustainable Fitch

El lloguer de pisos a 
Andorra s’encareix un 
6,4 % el segon trimestre i 
assoleix un màxim històric 
de 3.117 euros mensuals

Sustainable Fitch ha emès la seva ‘Second 
Party Opinion’ (opinió externa indepen-
dent) sobre el marc de finançament verd 
del Grup Andbank, considerant-lo com a 
“excel·lent i alineat” amb els Principis de 
Bons Verds de l’ICMA 2021 (amb l’apèndix I 
de juny de 2022).

D’aquesta forma, Andbank és el primer 
grup bancari del Principat que obté una qua-
lificació de Sustainable Fitch en aquest àm-
bit. L’entitat ha desenvolupat així el seu pri-
mer marc de finançament verd per donar 
suport a projectes verds, contribuint així a 
generar un impacte ambiental positiu i de-
mostrant el seu compromís amb les finances 
sostenibles i la seva visió global d’integrar la 
sostenibilitat dins del seu model de negoci.

Convé remarcar que el marc del Grup 
Andbank inclou tres categories ecològi-
ques: transport net, energies renovables 

i edificis ecològics, que majoritàriament 
s’ajusten plenament als criteris de contri-
bució substancial de la taxonomia de la 
Unió Europea per a la mitigació del can-
vi climàtic. Val a dir que aquestes catego-
ries verdes inclouen projectes que es pre-
veu que contribueixin, tant a Espanya 
com a Andorra, a reduir les emissions de 
GEH (Gasos amb Efecte d’Hivernacle) per 
fer front d’aquesta forma al canvi climàtic 
com a part de l’Acord de París.

Finalment, es desprèn que el marc es-
tà dissenyat per garantir la transparència, 
amb “una opinió independent sobre l’as-
signació dels ingressos”. Andbank va clou-
re el 2024 amb un increment del benefici 
del 14,9%, superant els 46 milions d’euros, 
i amb un volum de negoci de 52.362 milions 
d’euros, la qual cosa suposa un augment 
del 26,1%.

El preu mitjà del lloguer de pisos a Andor-
ra ha marcat un nou màxim històric durant 
el segon trimestre del 2025, situant-se en 
3.117,82 euros mensuals. Així ho recull el 
segon informe trimestral publicat aquest 
dimecres pel portal Pisos.ad, que analitza 
l’evolució del mercat residencial entre l’1 
d’abril i el 30 de juny.

L’increment respecte al trimestre ante-
rior és del 6,4 %, quan el preu mitjà era de 
2.929,75 euros. El creixement també s’evi-
dencia en el preu per metre quadrat, que pas-
sa de 23,41 €/m² a 27,56 €/m², un augment del 
17,7 %. La superfície mitjana dels pisos llo-
gats s’ha ampliat lleugerament i se situa en 
133,14 m². Pel que fa al preu medià —indica-
dor que ofereix una visió més estable del mer-
cat—, aquest es manté en 2.800 euros.

En l’àmbit territorial, Escaldes-Engor-
dany continua liderant el rànquing amb els 
preus més elevats en el lloguer de pisos, su-
perant els 3.648 euros mensuals de mitjana. 
A l’altre extrem, Encamp es manté com la 
parròquia amb els lloguers més assequibles, 
amb una mitjana de 1.571 euros. En termes 
de rendiment per superfície, Canillo regis-
tra el valor més alt, amb 31 €/m², seguit d’Es-
caldes-Engordany. Sant Julià de Lòria tanca 
la classificació, amb un valor de 19,46 €/m².

El mercat de compravenda també mos-
tra increments generalitzats. El preu mitjà 
de venda d’habitatges s’ha situat en 794.429 

euros, un augment del 15,4 % respecte al tri-
mestre anterior. El preu medià ha pujat fins 
als 593.388 euros. També creix el preu per 
metre quadrat, que passa de 6.000,53 €/m² a 
6.593,03 €/m², mentre que la superfície mit-
jana dels habitatges venuts arriba als 120,5 
m².

Ordino i Escaldes-Engordany es mante-
nen com les parròquies amb els valors de 
compravenda més alts. A Ordino, el preu 
mitjà dels pisos supera els 1,5 milions d’eu-
ros, i el de les cases se situa en 3,1 milions. A 
Escaldes-Engordany, els pisos tenen un preu 
mitjà d’1.149.142 euros, amb un cost per 
metre quadrat que supera els 8.493 €/m², el 
més alt del país. Per contra, Encamp presen-
ta els valors més baixos, amb 439.591 euros 
de mitjana per pis i 4.183 €/m² en el cas de 
les cases.

Pel que fa al lloguer de cases, tot i una 
lleugera reducció de l’oferta —amb només 
12 unitats disponibles al portal—, els preus 
han registrat un fort increment. El preu mit-
jà mensual s’ha situat en 6.582,92 euros, 
amb un preu per metre quadrat que s’enfi-
la fins als 21,33 €/m², gairebé el doble que el 
trimestre anterior. El segment de compra-
venda de cases també registra una pujada. El 
preu mitjà arriba als 2.361.785 euros, men-
tre que el preu medià se situa en 1.712.500 
euros, consolidant la tendència a l’alça del 
mercat residencial.
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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El Col·legi Oficial de Dietistes-
Nutricionistes d’Andorra (CD-
NA) ha alertat recentment d’un 
possible cas d’intrusisme pro-
fessional dins l’FC Andorra, des-
prés de detectar indicis que el 
club podria haver incorporat 
un suposat nutricionista sense 
titulació ni col·legiació sanità-
ria. Ara, segons ha pogut saber 
el PERIÒDIC, la persona fins ara 
responsable de la nutrició del 
primer equip hauria rebut una 
oferta de renovació per continu-
ar al club en un càrrec diferent 
del de primer nutricionista, una 
oferta que segons una font pro-
pera “èticament” no podia ac-
ceptar i en la qual anava a estar 
sota la direcció d’un nou respon-
sable que, segons el CDNA i fonts 
properes al mitjà, no disposaria 
de la titulació oficial necessària 
per exercir com a dietista-nutri-
cionista. Davant d’aquesta situa-
ció, aquest mitjà ha pogut saber 
que l’antic membre de l’’staff’ 
hauria decidit no acceptar la 
proposta. En canvi, el nou inte-
grant de l’equip tècnic hauria 
arribat vinculat a l’entrenador, 
Ibai Gómez, però sense constar 
–sempre segons fonts coneixe-
dores– com a professional titu-
lat ni inscrit al registre sanitari. 
Aquest extrem coincidiria amb 
les preocupacions expressades 
pel CDNA i per l’Associació de Di-
etistes-Nutricionistes d’Equips 
de Futbol Espanyols, que recent-

L’antic membre de l’’staff’ tricolor hauria decidit no acceptar la proposta per qüestions «ètiques»
@fcandorra

La plantilla i staff tècnic de l’FC Andorra de la temporada 2024-2025.

el periòdic
esCALDes - engorDAny

La nutrició esportiva 
no pot ser tractada 
com un àmbit menor 
dins d’un club de 
futbol d’alt nivell

El club hauria intentat renovar el 
nutricionista amb un càrrec diferent 

PossibLE intrusismE LaboraL

Esports

o sanitàries, i reforça la crida del 
CDNA a garantir que qualsevol 
activitat relacionada amb la sa-
lut es dugui a terme exclusiva-
ment per professionals autorit-
zats. Pre la seva part, des del Col-
legi es recorda que per exercir 
legalment a Andorra cal acredi-
tar una “titulació universitària 
oficial, estar col·legiat i disposar 
del registre sanitari pertinent”. 
Finalment, cal esmentar que Go-
vern va manifestar ahir en decla-
racions durant la sessió posteri-
or al Consell de Ministres que no 
fins ara no ha rebut “cap denun-
cia formal” envers el tema. .

ment han emès comunicats aler-
tant sobre la proliferació de ca-
sos d’intrusisme en l’àmbit de 
l’esport professional.

Les mateixes fonts subratllen 
que la nutrició esportiva no pot 
ser tractada com un àmbit me-
nor dins d’un club de futbol d’alt 
nivell, ja que aquesta figura sani-
tària és clau i no només respon-
sable de l’alimentació, sinó tam-
bé de la prevenció de lesions i la 
gestió energètica dels jugadors, 
apunten. Tot plegat obre inter-
rogants sobre els criteris que se-
gueixen alguns clubs per escollir 
perfils tècnics en àrees mèdiques 
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Arinsal es convertirà de nou en 
l’escenari d’una de les proves 
més consolidades i veteranes de 
les curses d’alta muntanya, el 
Mountain Festival Comapedro-
sa, que any rere any té una major 
participació i que se celebrarà el 
26 i 27 de juliol. El dissabte es dis-
putarà la Vertical, de vuit quilò-
metres i gairebé 1.500 metres de 
desnivell positiu, mentre que el 
diumenge tindrà lloc el gruix de 
la competició: la Marathon (36 
km i 3.300 m+), l’XTERRA Skyra-
ce Comapedrosa (24 km i 2.400 
m+) i la Skyrace Arinsal (19 km i 
1.500 m+).

“Per a la parròquia és molt 
important per posicionar-nos 
a escala internacional dins el 
calendari de l’skyrunning. Te-
nim un volum important de 
corredors, al voltant de 800, 
que vindran acompanyats per 
les seves famílies i amics, que 
podran gaudir de tota l’oferta 
complementària”, ha explicat 

Es tracta de la novena 
edició i se celebrarà els 
dies 26 i 27 de juliol

La Massana, preparada per a acollir 
el Mountain Festival Comapedrosa

MuntanyisMe

comú de la massana

La presentació del Comapedrosa Mountain Festival 2025.

El pEriòdic
EsCaLDEs-EngorDany

Parc Natural del Comapedrosa 
i el cim més alt del país: “Va tot 
lligat: la part esportiva, la part 
cultural, la part mediambien-
tal i també el vessant social”.

Així, la prova comptarà amb 
participació de corredors arri-
bats d’una vintena de països, 
majoritàriament d’Espanya, 
Andorra i França, però també 
d’Holanda, el Regne Unit, Ro-
mania, Dinamarca, Finlàndia, 
Alemanya o Itàlia. En aquest 

sentit, el director tècnic del Co-
mapedrosa Mountain Festival, 
Albert Balcells, ha remarcat 
que hi haurà una vuitantena 
d’atletes del Principat, la qual 
cosa demostra l’arrelament de 
la competició. A hores d’ara ja 
han confirmat assistència pri-
meres espases com Samuel Dá-
vila, Albert Ballús o Valentín 
Romero en homes, i Eli Gor-
dón, Anna Comet o Clàudia Ga-
lícia en dones. .

El nombrE dE participants

800
Majoritàriament d’Espanya, 
França i andorra, en aquest darrer 
cas amb una vuitantena d’atletes

La recuperació de Clàudia 
Garcia continua pel bon camí

El pEriòdic
EsCaLDEs - EngorDany

Va passar per quiròfan en fina-
litzar la temporada per solu-
cionar les molèsties que tenia 
al genoll esquerre, i des de lla-
vors es troba en ple procés de 
recuperació amb sessions de re-

habilitació i adaptació. Segons 
informen des de la Federació 
Andorrana d’Esquí (FAE), el tre-
ball està donant els seus fruits, i 
Clàudia Garcia continua en bo-
na dinàmica per iniciar la pre-
temporada amb normalitat.

La tricolor va ser operada 
del menisc i un lligament en 

esquí aLpí

una lleu intervenció que tenia 
una recuperació de poc temps, 
però suficient per poder arri-
bar en condicions sobre els es-
quís a Sud-amèrica. I tot indi-
ca que així serà. El seu treball 
diari al Centre de Tecnificació 
d’Ordino li està permetent re-
cuperar el seu estat físic, al ma-
teix temps que l’evolució es fa 
en consonància amb la recu-
peració del genoll operat. Ai-
xí, podrà viatjar a Xile a finals 
d’agost per iniciar la pretempo-

el cònsol menor de la Massana, 
Roger Fité. També ha remarcat 
l’oportunitat que dona aques-
ta prova de donar a conèixer el 

rada en neu amb l’equip nacio-
nal, format també per Íria Me-
dina.

“Ara fa tres mesos que m’he 
operat”, ha recordat Garcia, in-
cidint que està “en un punt molt 
positiu”. “Em sento millor del 
que estava, així que estic molt 
contenta perquè podré comen-
çar la pretemporada amb nor-
malitat”, ha afegit. Primer ani-
rà a Saas Fee a provar material, 
durant quatre dies a finals de ju-
liol, i després viatjarà a Xile. .
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Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió

TEMPERATURA TEMPERATURA
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15/31º 14/28º

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

jurassic wOrld, el renacer Padre nO HaY MÁs Que unO 5

E

Megan 2.0

lilO Y stitcHcOM ensinistrar un drac

E

28 añOs desPuésMisiÓn: iMPOsiBle
sentencia Final

F1, la PelÍcula

https://cinemesilla.com/
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Divendres 4
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

Dissabte 5
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 6
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dilluns 7
F. Guerrero

Av. Carlemany 61
Escaldes-Engordany

Tel. 801859

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:30
Mou-te

08:00
Club Piolet

09:00
Obert per vacances

11:00
Club Piolet

12:00
Mou-te

12:30
El camí de la vida

13:30
Horitzonts

13:45
Informatiu migdia

14:05
El temps migdia

14:10
Club Piolet

15:10
Informatiu migdia

16:00
Informatiu migdia

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòries d’arxiu

22:05
La Companyia, amb Xavier Albert

22:50
Roda de premsa posterior al consell de mi-
nistres

23:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia

01:00
àrea Andorra Difusió

Obert per vacances09.00
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«Mai no vaig veure 
una escena tan 
perfectament solitària 
com aquesta illa»

Daniel Defoe

valoració

resum

El llibre de Defoe narra la 
vida de Robinson Crusoe, un 
aventurer anglès, qui naufraga 
en una illa deserta després 
d’una tempesta al mar. Tot sol i 
sense recursos, ha d’aprendre 
a sobreviure, construir un 
refugi, caçar, cultivar i conviure 
amb la seva pròpia soledat 
durant anys. Amb enginy i 
perseverança, transforma la 
desesperació en esperança i 
l’illa en la seva nova llar. Una 
història èpica de resistència, 
autosuperació i humanitat.

títol

autor

pàgines

editorial

any

gènere

Robinson Crusoe

Daniel Defoe

Alianza Editorial

2005 (Primera publicació 
1719)

Novel·la d’aventures

136

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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lAURA

gómez rodríguez

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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